
ŽIDOV
GLASILO ZA PITANJA ŽIDOVSTVA

Židovska emigracija

Problem pomoći putničkom židovstvu

na istoku Evrope neprestano Je akutan.

Jednom zbog gladi u Rusiji, drugi puta

zbog pogroma, treći puta zatvara Ame-

rika svoja vrata i golema mnoštva jadni-

ka žive ni na nebu ni na zemlji u

lukama Baltika, u pograničnim krajevima
bez pomoći, bez doma, hljeba i zaštite.

Velike pripomoćne organizacije zapadno-

evropskih i američkih Židova uvelike su

svoja djelovanja upravile naročito na po-

maganje Židbva u Rusiji i Ukrajini, pa

onda u Besarabiji i Poljskoj. Kad su u

Ukrajini bile znatno svladane vanredne i

tragične posljedice gladi i pošasti, Joint

Distribution Committee, najveća pomoćna

organizacija američkih Židova, obustavio

je svoje djelovanje- Medjutim je položaj

židovskih masa i dalje ostajao jadan i

strašan i u posljednje vrijeme zatkružiše

javnošću vijesti o aktiviranju Jointa i o

kooperaciji pomoćnih organizacija, da se

domogne neodrživom položaju emigrant-

skih masa, što zapeše kojekuda.

I tu se sada naročito istaklo pitanje

projekta sovjetske vlade, da se u Ukra-

jini, a naročito na plodnom otoku Krimu

koloniziraju Židovi.

Čini se, da do danas još uvijek nije u

filantropskim i veliko-financijalnim kru-

govima židovstva sazrela spoznaja do

neke ma i ne maksimalne tačke, da

danas Palestina po mnogočem treba »da

ima prioritet kad je govor o židovskoj

emigraciji. I tako su eto, uz tu konstata-

ciju. opravdane bojazni o tom, da pro-

jekti a la Krim mogu nezgodno kolidirati

sa nastojanjem, da se Palestina što prije

učini zemljom sa znatnom židovskom ve-

ćinom, a da se kod toga ne ozlijede naci-

jonalni princip u njenoj izgradnji.

Krim je možda neka diplomatska i

promišljena smicalica mudrih sovjeta:

pokazuje se dobra volja, a sav riziko no-

se Židovi. Inž. Stricker kaže: »Prvo hoće

da uzdrmaju simpatije židovstva za En-

glesku, a drugo hoće da stvore argumenat

protiv mrskoga cijonizma.*

To može, a opet ne mora da bude

baš tako, ali svijet je danas sklon, da o

sovjetskoj vladi tako misli zbog različitih

razloga. Jasno je, da sovjetska vlada ne-

ma mnogo simpatija za židovstvo, i da o

njem vodi suviše negativne brige, jer se

mnogo brine kako da ga uništi. A cijoni-

zam kao židovski nacijonalni pokret i

ako ona inače potpomaže nacijonalne po-

krete u Aziji i kolonijama ne nailazi na

njene simpatije, nego joj veoma često

služi razlogom, da se gone i bacaju u

tamnice oveći brojevi ljudi aktivne Židov-

ske omladine i aktivnih dijelova židov-

stva.

Palestina je u posljednje vrijeme si-

lom prilika i uspjehom Cijon. Organizacije

postala tačkom, prema kojoj polazi jaka

i konstantna struja emigrantskih masa i u

koju će ta struja, zbog položaja i prilika

u svijetu, još zadugo navirati. I tako ima

Cijonistička Organizacija veliku zadaću,

da taj pojav iskoristi i uredi na način,

koji će dati rezultat, što odgovara pro-

gramu o nacijonalnoj izgradnji Palestine.

Mr. David A. Brou n vodit će jese-

nju kompanju Jointa, da se namakne 15

milijuna dolara za pomoć istočnom ži-

dovstvu, a naročito za pomaganje koloniza-

cije. Mr- Brown je jedan od onih američ-

kih Židova necijonista, što hoće da pot-

pomažu izgradnju Palestine. Ali on će eto

da se daleko jače angažira za pripomoćni

filantropski rad u galutu. Ima mnogo ta-

kovih pojedinaca. Pila se, koliko će to

naškoditi radu za financijalno obezbjedje-

nje obnovnoga rada u Palestini? Zasada

je teško dati na ovo pitanje odredjeni od-

govor. jer se na pr. još ne zna točno, ka-

kove će konsekvence imati zaključci kon-

ierence pomoćnih društava, koja se je

pred netki dan održala u Parizu za stav

nekih osoba i organizacija prema poma-

ganju rad'a u Palestini.

Cijonistički kongres morat će dakako

dd zauzme svoje stajalište o pitanju ko-

lonizacije u Rusiji, jer to pitanje zadire u

njenu sferu. Danas je pored toga Cijoni-

stička Organizacija mukon likvidacije

ITO jedino tijelo u židovstvu, koje pro-

gramatski izvodi djela sistematske kolo-

nizacije. ITO je krahirala. Sam šušti fi-

lantropizam, kako ga predstavljaju da-

našnje pripomoćne organizacije u židov-

stvu može lako da padne kome na lije-

paik. Cijonistička Organizacija ima ovdje

zadaću, da svojim sadržajnim utjecajem

djeluje onamo, da se sav taj filantropizarn

uputi jednim smjerom, koji ne će dopu-

stiti lutanje od nevolje do nevolje, od

zgode do zgode, nego će konstantno skup-

ljati bogate energije na korist nečeg da-

lekosežnijeg i odlučnijeg nego što je efer-

nernost momentanih pomoći, koja se či-

ni, kao da se provodi uvelike zbog toga,

da bude mirna savjest onima, kojima ne

ide loše na ovom svijetu. —I.

Sjednica Akcijonoga Komiteja

VAŽNE IZJAVE EGZEKUTIVE I NJENI PRIJEDLOZI KONGRESU

Na sjednici od 17, jula vodila se odulja

diskusija o izvještajima, koje su iznijeli

pojedini članovi Egzekutive, a naročito o

referatu dr. Weizmanna o planovima Eg-

zekutive u bližoj budućnosti. U toj debati

je inž, Robert Stricker u ime opozi-

cije upravio na Egzekutivu izravno p tanje,

je li ona spremna da proširenju Jewisih

Aga»cy poda provizoran karakter,

a naročito, da li hoće da se nikako n e m i-

• jenja 4. točka mandata, koja pri-

znaje Cijcnističku Organizaciju kao Je-

vvish Ageocy, dakle kao jedinoga legiti-

mnog predstavnika židovsikoga naroda u

pitanju obnove i izgradnje židovske naro-

dne domaje. Predsjednik W e i z m a nn

i predložio je Egzekutivi ovo pitalnje inž.

Strickera i u sjednici od 19. o, mj. izjavio

je predsjednik Weizmann u ime Egzeku-

tive kao odgovor na pitanja opozicije Ovo:

»Pregovori o proširenju Jevvish Agen-

cy toliko su uznapredovali, da Egzekutiva

ima namjeru, da kongresu podastre refe-

rat, Ina temelju kojega će zatražiti ovlasti,

da u organizaciji i konstituciji Councila

Jevvish Agency postupa dalje prema ovim

uvjetima i načelima:

1. Council, koji će imati otprilike 150

članova, treba da do polovine sačinjavaju

zastupnici Cijonlističke Organizacije, a do

polovice, zatupnicl židovskih zajednica iz

raznih krajeva svijeta.

2. Metoda, prema kojoj će razne zaje-

dnice slati svoje zastupnike treba da se u

svakom pojedinom slučaju

uredi sporazumom, već prema lo-

kalnim prilikama i preduvjetima.

3. 40 procenata mjesta u onoj po-

lovici Couocila, koju ne će sačinjavati za-

stupnici Cijonističke Organizacije moraju

ostati reservisana za židovsku: zaje-

dnicu Udruženih Država

5. Podjela ostalih mjesta uredjft će se

»a temelju sporazuma Cijonističke Orga-

nizacije sa raznim židovsikim zajednicama.
Nabačeno je pitanje, ne će li biti po-

trebno, da Egzekutiva, Inakon uredjenja

Councila Jevvish Agency poduzme korake

obzirom na promjenu 4. člana Mandata,

Egzekutiva želi u toj stvari, da kaže da po

njenom mnijenju ne će bit i potrebno

i da ni sa kojega gledišta n e bi bilo po-

željno, da se poduzme štogod za

promjenu teksta mandata, Ima-

demo pouzdane informacije, da je i man-

datarnavlastistogamiš ljenja;

ona nije sklona, da se upušta u

raspravu ni o jednom aktu, uz

koji je vezana promjena tek-

staumandatu.

GOD. IX.

UPRAVA I UREDNIŠTVO; ZAGREB
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AIT se smatra, da je samo po sebi ra-.

zumljivo, đa se kad rasprave dopru do

tačke primitka konstitucije Jevvish Agen-

cy-a o tom mora da izvijesti,' maaidatama

vlast isto onako kao što je vazda bila iz-

vještena o konstitucijonalnlim prcmjena-

ma u izgradnji Cijeniš Učke Organizacije
ili o drug m važnim koracima, što su se

poduzeli u tečaju izgradnje židovske na-

rodne domaje.

Egzekutiva izjavljuje prema tomu, da

će od 14. kongresa zatražiti, da budućo)

Egzekutivi dade ovlast, da stvori

C o u n c i 1 Jevvish Agencv j da sazove

sjednicu Councila, kako bi se raspra-

vio prihvat konstitucije Jevvish Agency,

koja će imati karakter sporazuma izmedju

Cijonističke Organizacije (i židovskih za-

jednica, kojo će S'Uiđjdlovalti u proširenju.

Egzekutiva drži, da Coumcil treba sa-

zvati, kad Cijonistička Organizacija primi

obavijest da je odredjeno najmanje pede-

set članova one polovine što je ne ispunja

Cijonističke Organizacijo, koji će zastu-

pati najmanje šest zemalja.

Egzekutiva će nadalje predložiti kon-

gresu, da konstitucija Jevvish Agency tre-

ba da sadržaje klauzulu, da ta konstitucija

vrijedi zasada samo za period od

tri g c d : n e računajući od dana kad će

je prihvatiti Council. Na kraju toga. peri-

oda uredit će se pitanje njenoga produže-

nja sporazumom izmedju Cijonističke Or-

ganizacije i ostalih sudjoCujućih stranaka«,

U vezi s tim izvještajem Egzekutive iz-

vijestio je nakon toga politički sekretar

Egzekutive- gosp Leonhard I. S t e i ni o

svom radu u Americi.

Iza toga izjavilo je dr. Nahum Goldman

u ime općine ovo;

»U irpe mojih prijatelja, gospođe Griin-

bauma i Strickera i u ime svoje imam đ!a

obzirom na izjave Egzekutiva u stvari Je-

vvish Agency stavim Akcijonom Komiteju
do znanja slijedeće:

Izjava Egzekutive konstatira pc-svema

jasno, da pokušaj proširenja Jevvish Agen-

cy u formi koju ona planira treba da i m a

provizoran karakter i da. nikako

ne dolazi u pit altu je promjena

4. točke mandata. Prema tome čini

nam se uklonjenom jedna od naj-

većih opastoosti, protiv koje smo

se borili već godinama. Adi projekat Egze-

kutive o konstituciji Jewish Agency sadr-

žaje neke utanove, koje po našem mišlje-

nju ne dostaju, da posvema osiguraju s u-

verenost kongresa i odgovor Most

članova Jevvish Agoncy pred demokrat-

ski konstituiranim korporacijama. Zbog

toga si priđržajemo pravo, da na kongresu

stavimo neke prijedloge u toj stvari«.

Iza toga primljena je izjava Egzeku-

tive bez debate do zimanja.

�

Generalna debata o političkim izvje-

štaj ma Egzekutive ispunila je treću i če-

tvrtu sjednicu od petka. Naročito su se

raspravljala pitanja proširenja Agcncy i

pregovora sa Agudom o palestinskom za-

konu o općdn, U toj raspravi izvjcstili su

dr. Welzmai.in i Sokolov o kolo-

nizaciji na K r i m u.

Na sjednici od nededje dne 19. jula iz-

vijestio je dr. Georg H a 1 p e r n o radu

Jevvish Colonial Trusta (Žid. Narod. Ban-

ka) za radnu godinu 1924. Izvještaj će biti

podastrt glavnoj skupštini banke, koja će

se održati uz kongres u Beču. U diskusiji

o tom izvještaju sudjelovali su zastupnici;

Farbstain, dr. H a n t k e, dr. F e d e r

busch, Motzkin, Hindcs i prof,
W a r b u r g. Nakon mekih izjava gospode

Jeana Fischera, Naiditscha i

dr. H a! p e r na primljen jj izvještaj do

znanja.

Nekoji , članovi Akdanoga Komite ja

koji još lndjesu bili u Londonu za prvih' sje-

dnica. a medju ‘njima ;ng. Jichak G r ii n-

b a u m stigli su tek u nedjelju.

Šesta sjednica (nedjelja poslije podne)

otvorena je izvještajem dr. E d e r a o He-

brejskom Universitetu. Urti-

verza. rekao je dr. Eđer nije tok otvorena,

nego je ona faktično počela radom. Sagla-

sno sa rezolucijama, koje je prihvatio po-

sljednja kongres izabran Je Bcard of Go-

vemors za udidversiitet. Konstituciju toga

Boarda prihvaćaju i Board i Cijonistička

Organizacija. Funkdje i pravo raspoložbe

Cijonističke Organizacije obzirom na ime-

tak ostat će netaknuti. Judaistički

institut priznat je kao dio universiteta,

ali je ipak sačuvana njegova autonomija

obzirom ma budžet, izbor profesora i pro-

grama, Iza toga izvijestio je dr. Eder o

pojedinim institucijama, kao što su mikro-

bioilogički, kemički, pa o pokusnoj stanici

i o Nadjonalnoj biblioteci. Sada se izra-

djuju planovi za dalja dva instituta, za

Enstein- Balfourov laborato.

i za orijentalističke odjelje-

nj e, Dr. Eder završio je referatom o fi-

na ncijalnim prilikama universiteta i saop-

ćio je, da će sn predložiti kongresu, da s-

u budžet [ pored stavaka za bibiotejku i

pokusnu stanicu stavi za universatet s

ka od 10.000 funti,

Naikcl.ii ođulje debate prihvaćena je

jednoglasno rezolucija, koju je predložio

inž. Robert Strioker;

»Vlasništvo Cijonističke Organizacije i

svih njenih fondova ne smije se predati

Board of Goverfnors-u universiteta, prije

nego što se konstitucija Boarda ne pred-

loži Organizaciji (Egzekutivi i A. K.) i po

njoj ne prihvati«

Colcne’l K i s h referirao je u nastavku

sjednice o položaju jišuva u Palestini, o

mjerama obzirem ma poraslu imigraciju i

0 odnosima palestinske Cijonističke Egze-

kutive i Vaad Leumia. Referirao je

1 o odgojnim pitanjima i štrajku učitelja.

Na taj referat nadovezala se edulja i živa

diskusija u kojoj su učestvovali i dr.

Weizmann i Nahum Sokolov. Rasprave o

tom potanju završile sU se na sjednici od

poneđeljka pa je prihvaćena cva rezolu-

cija:

»Akcijcni je Komitej uvjeren, da se i

u interesu učitelja i Cijonističke Organi-

zaciju mora urediti odnos izmedju ovih

dviju partija. A. K, drži da -

1. cijonistička palestinska Egzekutiva
mora odmah da poduzme korake, da se

stvori korporacija sa juridič-
k3 m pravom, koja će übudiiće repre-

zentirati odgoju i školstvo.

2. bez obzira na sadanji pravni položaj

moraju hebrejski učitelji biti obaviješteni,

da nakon završetka tekuće školske go-

dine izmedju učitelja s jedne i palestinske

Egzekutive sa druge strajne ne postoji
nikakav ugovor i da se prema tomu

mogu zaključiti novi ugovori«.

Na sedmoj sjednici (ponedjeljak prije

podne) primljena je ova rezolucija o pre-

govor im a s a Agudom-

»A. K. ovlašćuje Egzekutivu da(nastavi

Kirjat Anavim

(Utemeljen god. 5680.)

Arapsko pučanstvo okolice, nazivlje

to mjesto »Dilb« ili »Kir-at-el-ajnab«. Ovo

je posljednje ime ispravno i odgovara

okolici. Ime »Kirjat Jearim«, ko;e se prije

ovdje upotrebljavalo, jest pogrješno, bu-

dući da se »Kirjat-Jearim«. nalazi izme-

dju Dilba i Betira.

Kirjat se Anavim nalazi u blizini ceste

Jerusolim-Jafa. 11 km. od Jerusolima. Na

zapadu graniči sa arapskim selom Abu

Guš ili Kir-at-el-ajnab. na sjeveru dosiže

cestu Abu Ouš-Ramala. Cestom Jeruso-

lim-Jafa ima Kirjat Anavim vezu sa Jeru-

solimom (pol sata vožnje autom) na isto-

ku sa Mocom (10 minuta autom), na za-

padu sa .lafom (iVa sata autom).

Kirjat Anavim leži 700—750 metara

nad morskom pučinom, a okružen je lan-

cem lijepih brda. Ostaci terasa u okolici

svjedoče o gustoj napučenosti prije razo-

renta zemlje i o mogućnosti, da se taj kraj

naseli velikim brojem žitelja. Kirjat Ana-

vhn ima gorsku klimu, svjež, hladan i

zdrav zrak. Radi tih je svojstava prikla-

dan za odlično oporavilište.

Površina, što pripada Keren Kajemetu,

iznosi oko 4000 dunama.

Tlo Kirjat Anavima sadržaje mnogo

vapnenca i šljunka, pa radi toga može da

sabere u sebi kišnicu i sačuva vlagu u

dubini od 10—15 m do konca ljeta. To je

tlo usto dobro za razne voćke i gajenje

povrća. Osobito dolaze u obzir: vino.

masline, mišmiš. kajsije. kruške, jabuke

itd. Zemlja može da se ameliorira ovim

sredstvima:

a) čišćenjem tla od kamenja, tmja i

korova;

b) izgradnjom terasa na bregovima,

da se ondje sabere voda.

Na južnoj granici s one strane ceste je

izvor. God. 1922. uredio je Keren Kajemet

u Kirjat Anavim opskrbu vodom, ali se

ispostavilo, da količina vode ne dostaje

za naseljenike, budući da bunar lako pre-

sušuje, pa je kvuca prisiljena, da u zad-

njim ljetnim mjesecima kupuje vodu od

susjeda. Zato se sada pomoću K. K. L. u

Kirjat .Anavim gradi cisterna za sabiranje

kišnice.

Kirjat Anavim je utemeljen god. 5680.

po K. K. L. kao prvi pokušaj stare kulture

terasa, koja je tijekom perioda pustošenja

razorena. Već se sada može ustvrditi, da

je taj pokušaj većim dijelom uspio.

Unaprijed je bilo jasno, da je najveći

dio zemlje Kirjat Anavima podesan za

razvitak intenzivnog kolonizacijonog si-

stema pomoću terasa, kako je već uve-

deno u okolici Jerusolima u kršćanskim

manastirima, osobito u Ejn Karemu, Ra-

moli na cesti Jerusolim-Nablus, u Bet

Galla kraj Betlehema, gdje ima terasa, na

kojima se, uspješno uzgajaju vinova loza

i razne voćke. Prvi se posao zato u glav-

nom sastoji u izgradnji terasa. Kod tog
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pregovore sa Agudas Jisroel a uz pretpo-

stavku, da rezalatima tih pregovora ne

smije nikako da bude oštećena nacijonalna

kompaktnost židovske zajednice u Pale-

stini«.

Dno 21. jula zaključeno je zasijedanje

Akcijeno ga Komiteja

(0 sjednici, koja se je održala u pone-

djeljak poslije podne 'izvijestili smo na po-

četku ovoga izvještaja. Op, ur.)
-vjifa J-

je rada bio zaposlen velik broj haluca, što

su odmah po svršetku rata došli u zemlju.

K. K. L. odobrio je u god- 1921. za tera-

siranje 1000 dunama gorovite zemlje

5000 LE. Radovi oko terasiranja su tek

djelomično izvedeni. Zasada obradjuje

kvuca cijelu terasiranu površinu i sprema

se pomoću K. K. L., da izgradi terase na

daljoj površini i to 25 dunama godišnje.

Gospodarstvo Kirjat Anavima, prvo

gospodarstvo K. K. L u gorju Erec Ji-

sraela, nastoji, da pokrije potražnju jeru-

solimskog tržišta na mlijeku, medu, voću

itd. Glavna je grana mljekarstvo. Osim

toga se naseljenici bave povrćarstvom za

vlastitu potrebu i za potrebu jerusolim-

skog tržišta; pčelarstvom, jer u tom kra-

ju ima tijekom 5 mjeseci mnogo biljaka,

što sadrže meda. i voćarstvom. Goje se

one voćke, ikoje u tom kraju najbolje

uspijevaju, i koje se na jerusolimskom

tržištu uvelike traže, kao najbolje vrsti

groždja (stolno groždje i za pripravu

groždjica), smokve (stolne, za konzervi-

ranje i sušenje), jabuke, trešnje itd. Osim

toga bave se naseljenici sijanjem hranji-

vih biljaka za mljekarstvo i peradarstvo.

Izvjesna površina zemlje, pećinasti

obronci, nije podesna za poljodjelstvo,

nego će se pošumiti. Tu se je zasadilo

najviše omorike.

U Kirjat Anavim ima botanički vrt sa

drvećem, gdje ima 64 vrsti eukaliptusa.

30 vrsta australskih akacija, i razne vrste

šumskog i ukrasnog drveća.

Broj naseljenika Kirjat Anavima iznosi

17 obitelji i 24 neoženjenih članova, u

svemu 65 duša; od toga je 58 sposobnih

za posao. Od ukupne površine, koja iz-

nosi 4000 dunama, dobila je kvuca 1000

dunama, da ih obradi- U god. 5685. obra-

dilo se 700 dunama.

Naročito se mora istaknuti, da se

osobe u Kirjat Anavimn rijetko mijenjaju.

Bez sumnje je razlog u tome, što su oso-

be, koje sačinjavaju jezgru kvuce, već i

prije no što su došle u Kirjat Anavim, bile

usko povezane. Mnogo se tamo bave od-

gojem djece i ostalim kulturnim društve-

nim problemima, što zasijecaju u interese

radne Palestine, .loš se mora naglasiti, da

je iz Kirjat Anavima svojevremeno pro-

izašao proglas na sve kvucot u zemlji za

jedan sastanak, na ikojemu bi se učvrstile

osnovice kvuce u Erec Jisraelu.

Kako je poznato, sastali su se u Kir-

jat Anavim na Hanuku god. 5685. svi

književnici Erec Jisraela i tretirali pita-

nje sudjelovanja duševnog radnika kod

oslobodjenja tla.

Gospodarstvo Kirjat Anavima, kao i

svih naselja na zemljištu K. K. L., sve se

više usavršuje, a uz pomoć zajmova, koje

daje Keren Hajesod-

Skupština konferencijone

zajednice radikalnih cijonista u

Berlinu

Dne 23. jula uveče održala se u Ber-

linu skupština konferencijone zajednice

radikalnih cijonista, za koju su bili pred-

bilježeni kao govornici članovi Akcijo-

noga Komiteja. što su se vraćali sa sjed-

nice u Londonu, zast. Jichak Oriin-

b a u rn, inž. Robcrt Š t r i c k e r i dr. Na-

hum Ooldmann, Skupštinu je otvorio

gosp. Benzion Fe 11 pozdravivši goste,

a iza toga je

dr. Nahum Goldmann

govorio o zadaćama konferencijone

zajednice radikalnih cijonista. On je otpri-

like rekao: Uobičajilo se, da se svaki

kongres unaprijed naziva sudbonosnim

kongresom. Naredni 14. cijonistički kon-

gres bit će uistinu presudan i sudbono-

san za cijonistički pokret iza židovski

narod. Nalazimo se na kraju stare i na

početku nove epohe. Naš program nije ni-

šta nova, on nije program za nešto više.

Mi ne tražimo ništa drugo do ispunjenja

cijonističkoga programa. Duh. koji je u

posreduje vrijeme narasao u vodećim ci-

jonističkim krugovima, čini nam se opa-

snim. mi ga moramo pobijati. Tri kom-

pleksa problema imat će da riješi kon-

gres: kompleks političkih problema, to će

reći, da se imadu održati i vršiti naše

tražbine o vlastitoj domaji. 2. Problemi

nutarnjo židovske politike i pripreme na-

roda za zemlju. 3. Kompleks faktičnoga

ostvarenja narodne domaje. Odlučna

pretpostavka za to nije trčanje za nekim

krugovima, koji se hladno vladaju prema

našem osjećanju i našem nastojanju, nego

je tome pretpostavka nacijonalna kon-

cepcija izrasla iz cijonističke volje, iz re-

volucijoname volje; da prodremo protiv

većine židovstva i protiv većine nežidov-

skoga svijeta- Politička pozicija u po-

sljednje se je vrijeme konstantno pogor-

šala. Potresna priznaja Herberta Samuela

u njegovom posljednjem izvještaju, objav-

ljenom u bijeloj knjizi britanske vlade jest

živa ilustracija tome faktu. Duh, koji je

šest godina odlučivao u pokretu, mora se

promijeniti.

Iza toga uzeo je riječ

zast. Jichak Griinbaum

iz Varšave. Njegovi su ga pristaše

burno pozdravili. On je nicdju ostalim u

glavnom rekao, da je Weizmann na 13.

kongresu opozicijom stav Oriinbauma i

njegove grupe pokušao da otpravi argu-

mentima, da Palestina ne može da čeka.

Svuda vlada naziranje: treba brzo gra-

diti i treba nabaviti velika sredstva. Po-

kret mora da pridonese žrtve, da privuče

necijonističke krugove. Pokazalo se je,

da su se ove žrtve uzalud pridonijele i da

se Palestina ne može da gradi druga-

čije nego putem nutarnje organizacije-

Weizmann je bio toliko fasciniran svo-

jom idejom, da je, kad se je obraćao na

adresu imućnih necijonista, zaboravio

adresu židovskoga naroda. Sva je ener-

gija uzalud utrošena. Kad se je javio pro-

jekt kolonizacije na Krimu, stupila su ta

gospoda u druge tabore. Ali mi ćemo

upeti sve nacijonalne snage i sav trud, da

izgradimo Palestinu. Palestina je Ijubo-

boma vjerenica, ona ne može da dijeli

ljubav s drugima. A za one ne bi-

jaše Palestina ljubav, nego flirt. Imi-

gracijona struja, što sada navire u Pale-

stinu, nije tek momentani pojav, nego tra-

jan fakat i ovi useljenici će izgraditi Pa-

lestinu. A mi ćemo morati da svladamo

tu struju i to u smjeru najintenzivnijega

stvaranja. To je put.

Iza toga govorio je predsjednik nje-

mačke cijonističke organizacije

Kurt Blumenfeld.

Koji je na početku svoga govora re-

kao, da se mora da čudi, što opozicijonalci

stupaju sa ovim zahtjevima pred forum

njemačkih cijonista, kad su njemački ci-

jonisti vazda radili po ovim smjernicama.

Traži Ii se kooperacija sa necijonističkim

krugovima, onda to ne smije da slabi nu-

tarnjo-cijonistički rad, nego je to tek

sredstvo za intenziviranje izgradnje.

Weizmann je vodio pregovore u Ame-

rici srčano i ponosno. Nije napušteno ni-

šta od cijonističkih ciljeva. Opoziciji, koja

u prvom redu hoće da pogodi osobu dra.

Weizmanna, bilo je lako, da za posljed-

njeg zasijedanja Akcijonoga Komiteja sru-

ši Wcizmanna. Zašto je to propustila?

Gdje su vodje, koji će nadomjestiti Weiz-

manna?

Naredni govornik, član Akcijonoga

Komiteja

gradjevinski nadsavjetnik R, Stricker

kazao je ponajprije, da nikome nije

palo na pamet, da kritikuje njemačke ci-

joniste,, ali ovaj rad, vrijedan svake pri-

znaje, ne opravdava da se polazi bez kri-

tike lošim smjerom. I politika savezni-

štva pod svaku cijenu bila je loša, pa i

opasna. To se je pokazalo i kod Hebrej-

skoga Universiteta, gdje zastupnik ba-

runa Rothschilda radi protiv slobode

nauka.

Uz veliku pažnju slušalaca rekao je

inž. Stricker: Pitanje proširenja

Jew i sh Age n c y može se sma-

trati riješenim- Ono je i oficijelno

pokopano. Ono što se još na obje strane

govori, jest borba na uzmaku. Dalje je

govornik oštro kritikovao projekat kolo-

nizacije Židova na Krimu. Osobit je feno-

men rekao je da su američanska

gospoda, koja uz riječi socijalizam osje-

ćaju punu grozu, sada spremna da idu ra-

me o rame sa boljševicima. Ovdje se

planira podli atentat protiv židovskoga

naroda. Možda traži američka vlada ovim

putem veze sa boljševicima. Ali na bolj-

ševičkoj strani djeluju dva argumenta:

Prvo hoće da uzdrmaju i oslabe simpa-

tije Židova za Englesku; drugo hoće da

stvore argumenat protiv mrskoga cijoni-

zma. Židovi će se naseliti na konfiscira-

nim dobrima protuboljševičkih eleme-

nata. Što će se desiti, ako nastupi pro-

mjena? Oni kažu eto da je svejedno, da

li da židovske mase sada stradaju od

gladi ili nakon šest godina od pogroma.

Weizmann zna te opasnosti i upozorio je

Louisa Marshalla, ali ovaj mu je odvratio

hladnom negacijom.

Na kraju replicirao je Griinbaum tem-
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peramentifim govorom govornicima u

diskusiji. Rekao je, da konferencijona za-

jednica ima svoj program, a to je pro-

gram cijonizma. Osvojen je židovskih ma-

sa, kontrola useljeničke struje izborom

stvaralačkih elemenata i odvraćanjem

elemenata, koji nijesu sposobni za iz-

gradnju.

Debata se je vodila veoma živo i po-

trajala odulje vrijeme do kasno u noć.

(Napomena uredništva. Ovaj izvještaj

prenosimo iz >Wiencr Morgenzeitung -a

zbog informacije našiii čitatelja i ako nam

se čini, da je sastavljen donekle jedno-

strano. Budemo li iz direktnih izvještaja,

koji nam još nijesu stigli do redakcijonoga

zaključka lista, vidjeli da valja štogod

važno naknadno spomenuti, mi ćemo to

u narednom broju učiniti.)

Interesantna novost na XIV.

cijonističkom kongresu

Važna je tradicija, koje se je Herzl već

od prvoga kongresa čvrsto držao, da se rasprave

kongresa taćno i vjerno zabilježe u stenografski

protokol kako se to čini u svim parlamentima.

Razloge tome ne treba naročito isticati jer su je-

dnostavni. Prije svega treba da se rasprave kon-

gresa štampanjem tačnoga protokola objave ši-

rokoj svjetskoj javnosti. Stenografski protokoli

daju valjan i mjerodavan hisjorički materijal a

osim toga oni dobro dolaze svakom politiku. A i

sa apologetskoga stajališta imadu tačni i pouzdani

protokoli svoju naročitu vrijednost, jer se njiho-

vom pomoći dadu pobijati zlobne antisemitske gla-

sine. o kojekakovim tajnim raspravama i zaključ-

cima kongresa, koji uz javne rasprave postoje i

vode se ponajpače o tom, kako će Židovi da

sleknu svjetsku vlast.

Ranije, kad su kongresi trajali svega 4 do 5

dana bio je sav materijal, koji se je stenografski

bilježio znatno manji nego što je danas. Izdavanje

stenografskoga protokola nije tražilo toliko tru-

da, vremena i novaca. Danas kongresi zbog obilja

materijala, koji moraju da pretresu jedva svlada-

vaju i najvažniji dio svojih zadaća u 14 dana.

Ovo već sam,o po sebi predstavlja znatnu teško-

ću. Osim toga govori se na raspravama kongresa

mnogo hebrejski i jidiš. Stenografija na tim jezi-

cima postoji ali se pokazalo, da zabilježeni steno-

grami ne pokazuju onu tačnost kao stenogrami na

drugim jezicima, a sve zato, jer ta stenografija

nije dovoljno dotjerana. Zbog toga su veoma važni

govori i to na našim jezicima bili u kongr. protokolu

mnogo netačniji nego govori kop su manje važni

i presudni. Zbog toga se mora često naknadno

iza kongresa provoditi korektura stenograma kod

tih govora, a to traži vanredno mnogo vremena.

Te su teškoće učinile da je slenografiranje na

kongresu vanredno skupa uredba. Protokol XII. i

XIII. kongresa izašao je vrlo kasno, a bilo bi

važno i vrijedno, kad bi ti protokoli mogli da bu-

du doštampani u što kraćem vremenskom razma-

ku od kongresa na koji se odnose.

Ured XIV. cijonističkog kongresa odlučio je ua

tehničkim uredbama ukloniti ove teškoće koristeći

se tekovinama moderne fonografske tehnike. Pro-

tokol kongresa ne će se bilježiti stenografskim

putem nego fonografički. Uz govorničku

tribinu i uz predsjednički stolić ugradjeni su, a

da se to nikako naročito ne zapaža mikrofoni sa

vanredno osjetljivim membranama. Govornici će

nesmetano, slobodno govoriti. Mikrofon bilježi sa

vanrednom točnošću svako slovo, koje govornik

izgovara, a električne žice prenose glas u »fone-

tičku komoru«, koja se nalazi odijeljena od sve

buke kongresa u jednom tihom kutu »Konzert-

hausa«. Ovdje poslužuje ako tako smijemo na-

zvati »fonetički kontrolor« posvema novi, naj-

moderniji aparat za pojačanje glasova, koji pomo-

ću nebrojenim eksperimentima prokušanoga i sa-

vršenoga reda glas, koji slizava od sabirnoga mi-

krofona sačuvajući potpunu jasnoću i glasovnu

boju podiže do vanredne jakosti i jasnoće. Ostalo

je jednostavno i obično. Glas se prenosi u lijevak

aparata za điktiranje i voštani valjci toga apa-

rata primaju dodavane riječi. Sve je uredjeno da

se ovi valjci pravovremeno smjenjuju i da se pra-

vim redom registriraju i sačuvaju. U naročitom bi-

rou transponiraju se glasovi sa valjaka, pa se po-

moću istovrsnih aparata prenose u pismo pisaćega

stroja.

S ovom uredbom «fonetičke koraore>- spojene

su još neke razne djelatnosti, koje isto tako služe

kongresu, Tome pripada prije svega uredba poja-

čala glasova za kongresnu dvoranu i za susjedne
dvorane. Dobro podijeljenim pojačalima i električ-

nim vodom moći će se čuti i najtiši govor u kon-

gresnoj dvorani i u susjednim prostorijama. »Fo-

netički kontrolor« koji nastavljenim slušalicama

na uhu sluša, regulira naročitim vijkom na apa-

ratu mjeru pojačanja već prema vlastitoj snazi

glasa. On može u slučaju, kad se u dvorani porodi
buka pojačati samo glas predsjednika, tako, te on

može bez naprezanja i velikoga truda da svlada

svaku galamu. Osim toga moći će se time i svi

govori čuti i izvan kongresne dvorane, pa će ve-

lik broj publike moći, i ako ne će ništa vidjeti, a

ono barem slušati govore, za koje se interesuje.
Posebna naprava omogućuje, da se važni i inte-

resantni govori mogu odmah umnožiti gramofon-

skim pločama.

Ali najvažnija je od svega toga uredba za bi-

lježenje protokola. Ona omogućuje, da se zabilje-
ženi govori i sve rasprave mogu za 24 sata pred-
ložiti reflektantu u mašinskom pismu. Uredit će se

da će svaki delegat još za vrijeme kongresa moći

da vidi svoj govor i da u nj unese eventualne svo-

je korekture. Tako će stenografski protokol, koji

se je morao sve dosada mjesecima izradjivati, mo-

ć; biti uredjen već jedan dan nakon kongresa, a

tek će radovi za štampu i prijevode tražiti nešto

oduljc vrijeme. Svakako će se protokol moći štam-

pati već nekoliko nedjelja iza kongresa.

Ova se uredba mogla da udesi tek zbog go-

lemog napretka radio-tehnike u posljednjim go-

dinama. Kad je na XIII. kongresu već kongresni
ured bio koncipirao istu ideju, stradala je nami-

sao u tom, što nije bilo dovoljno osjetljivih mem-

brana, pa bi govornici morali da govore u naročiti

zvukovni lijevak. Danas su i te teškoće prebro-

djene, pa se može da drži, da će sve parlamen-
tarne korporacije, kojima treba opsežan steno-

grafski protokol, doskora preuzeti ovu uredbu XIV.

cionističkoga kongresa. Nije slučaj da je cioni-

stički kongres sa svojim raspravama u raznim je-

zicima kao prvi osjetio potrebu ovakove ureobe

i pitanje protokoliranja ovako riješio.

Valja da se spomene, da se pored nadležnih

odjela kongresnoga ureda pomogli ostvarenje ove

uredbe dvije bečke ličnosti svojim predanim ma-

rom, fonetik prof. Eugen Fisc h e r, izumilac

usavršenoga pojačaoca glasova' i inspektor beč-

koga Konzerthausa, gospođin Hans K o ch.

Iz židovskog i cijonističkog

svijeta

Talijanska vlada za sveučilišnu biblioteku u

Jerusolimu. Talijansko ministarstvo prosvjete pri-

poslalo je svim kulturnim institucijama i talijan-

skim nakladnicima cirkular sa da da-

ruju knjige sveučilišnoj biblioteci u Jerusolimu.

XIV. Cijonisiički kongres i glasine o nemirima

u Beču. Austrijski poslanik u Londonu, barun

Frankenstein uvjerio je dr. Weizmanna, da XIV.

cionistički kongres unatoč svim grožnjama au-

strijskih hakenkrajclera ne će naići ni na kakove

smetnje i da je austrijska vlada uradila sve, što

je u njenoj vlasti, da se rasprave kongresa mogu

provesti u dostojnoj formi.

U istoj stvari izjavio je bečki nadrabin dr.

C h a j e s prigodom sjednice Akcijonoga Komiteja

u Londonu, da ne treba polagati naročitu važnost

grožnjama bečkih antisemita, jer ih širi i objav-

ljuje malena grupa. Austrijska vlada štitit će svim

sredstvima slobodu kongresa i službeno če po-

zdraviti kongres. Isto tako izjavio je inž. Robert

S t r i c k e r, da je kod rasprava sa bečkom poli-

cijom stekao uvjerenje, da će ona shodnim mje-

rama osigurati kongresnu potpunu nesmetanost.

Američki delegati za XIV. cijonistički kongres.

Godišnje vijeće američkih cijonista, koje se je odr-

žalo krajem juna u Washingtonu izabralo je za

XFV. cij. kongres ove delegate: Louis Lipsky, dr.

Stephen S. Wise, Reuben Brainin, Morris Rothen-

berg, Hermann Conheim, Israel Goldberg, Jichak

Carmel, Miss Lotta Levenson. Isac Fischman, za-

šli p. Abraham Goldberg, Bernard A. Rosenblatt,

Emanuel Neumann, dr. David G. Kolisky, Mrs.

Simon Rothenberg, N. Ch. Ebin i Meir B. Weis-

'g; 1 svi iz New Vorka; Max Conheim, Hugo Pam,
dr. A. E. Abramowitz i Max Schulman iz Chicaga;

i I. Cahanovvitz iz Greenbourgh-a; A, B. Kohn iz

Serantona; Jacob Edelstein iz Philadelphije; rabin

Aba Hilel Silver iz Clevelanda; Alfred Mond iz

Londona i dr Šmarjahu Levin iz Tel Aviva.

Put Herberta Samuela Evropom. Na svom po-

vratku iz Jemsolima u London posjećuje Herbert

Samuel nekoliko zemalja, da ondje studira polo-
žaj Židova. Najprije je posjetio Egipat i Tursku, a

pred nekoliko dana stigao je u Rumunjsku gdje
je razgovarao sa ministrom za izvanje poslove
D u c o m o položaju Židova u Rumunjskoj. To bi-

jaše dne 22. jula. Istoga dana primio je Herbert

Samuel zastupnike židovskoga pučanstva Rumunj-
ske, koji su ga izvijestili o položaju. Isto je tako

primio i predsjedništvo rumunjske Cijonističke Or-

ganizacije. Iz Bukarešta i Sinaje otputovao je Her-

bert Samuel u Budimpeštu,

Židovska emigracija. ITA javlja iz Pariza, da je
pripomoćna konfercnca, koja se je održala

u Pa-

rizu uz učestvovanje Louisa Marshalla, dr. Step-
hen S. Wise-a, reprezentanata ICA, zastupnika
udruženih židovskih emigrantskih komiteja iz Ber-

lina i društva HIAS iz New Vorka utemeljila je

»Udruženi evakuacijonski koraitej za iseljenike«.

Ovaj je komitej započeo svojom djelatnošću već

23, o. mj. Stavljena mu je na raspolaganje dostat-

na suma novaca, da
sve židovske emigrante, koji

su uslijed odredbe useljeničkoga zakona Udruže-

nih Država
o ograničavanju useljenja zapeli u raz-

nim evropejskim lukama, spasi iz sadanjega neo-

drživog položaja i da ih naseli u drugim zem-

ljama. Ovaj pripomoćni rad za spas tih ljudi vode

tri direktora evakucijonoga komiteja; Louis Cun-

gr e od ICA, dr, Bernhard Ka h n od ameri-

čko židovskoga komiteja za spašavanje emigra-
nata (Emergency) i J. Efroikin od emigracijo-

noga direktorija i grupa koje su mu priključene.
12. augusta sastat će se u Berlinu centralno vi-

jeće Židovske Svjetske Pripomoćne Konference.

Konferenca će se pozabavit raznim pripomoćnim
pitanjima. Naročito će konferenca zauzeti svoje

stajalište prema novom položaju, koji je stvoren

odlukom Jointa, da provede kampanju za namak-

nuće svote od 15 milijuna dolara u roku od tri

godine za izgradnju i pripomoć židovskom pučan-
stvu u Istočnoj Evropi.

Francuski rabini za izgradnju Palestine. Glav-

na skupština saveza francuskih Rabina primila je
dne 30. juna palestinsku rezoluciju, iz koje ob-

javljujemo ovo;

»Francuski rabinat pozdravlja, pošto je uzeo

na znanje izvještaj, s radošću znatan napredak,

koji je postignut u Palestini i izriče svoju hvalu

svima, koji su svojim radom i smislom za dopri-

nošenje žrtava doprinijeli ovom razvitku zemlje,

drage svakom židovskom srcu . . .«

Naročita komisija izabrana na toj glavnoj skup-
štini izradila je već program za instituciju, koja
ti se imala osnovati pod imenom »France-Pale-

stine Tehiyath Eretz Israel«.

Južna Afrika protiv stapanja Keren Kajemeta
i Keren Hajesoda. Cijonistička federacija Južne

Afrike naložila je svojim delegatima za cijonsiti-

čki kongres da oštro oponiraju protiv prijedloga

da se stope oba financijalna instrumenta Cijoni-

stičke Organizacije, Keren Kajemet i Keren Ha-

jesod.

Grci gone Jevreje. Beogradska »Politika« do-

nosi od svoga dobro informiranoga dopisnika iz

Soluna pod tim naslovom ovu značajnu noticu:

»Sve zbog beogradskih listova«. Solun, 27. jula.

Afera s jevrejskim novinarima u Solunu sve se

više zapliće. Grci su izbacili iz novinarskog udru-

ženja sve Jevreje i tražili su da im se onemogući

daljnji rad, jer novinari Jevreji, tvrde oni, šalju

antigrčke dopise beogradskim listovima. Većina

listova, koji su u rukama Jcvreja, digla je zbog

toga veliku viku. dokazivajući da je taj razlog sa-

mo izgovor za potištavanje Jevreja u Solunu, u či-

jim je rukama glavna riječ. Oni su čak i uspjeli,

da solunski presbiro izda zvanični komunike, tvr-

deći da ni jedan Jevrejin ne šalje dopise beograd-

skim listovima F da dopisnici, koje presbiro po-

znaje, nisu Jevreji već Srbi. Ali ta izjava nije

popravila stvar. Grci i dalje produžuju borbu

protiv svojih jevrejskih kolega, tako aa je i jevrej-

ska općina u Ateni bila primorana podnijeti oštar

protest grčkoj vladi, tražeći da se sa Jevreja ski-

ne antidržavno obilježje. M. Pr.
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Iz Palestine

Odgoda izbora za palestinsku skupštinu Aseiat

Hanivharim. Vaad Leumi zaključio je na svojoj

sjednici od 13, jula da odgodi izbore za Asefat

Hanivharim, .jer su Sefardi i neke druge grupe u

centrumu izjavili, da ne će sudjelovati u izboru

za narednu narodnu skupštinu sve dok postoji

rascjep u sadašnjoj Asefat Hanivharim, koji je

nastao, kako je poznato prilikom rasprave o žen-

skom pravu. Izbori su odgodjeni za tri mjeseca.

U medjuvremenu trudit će se spomenute grupe, da

postignu sporazum izmedju grupa desnoga i lije-

voga krila.

Keren Kajemet kupuje zemljište u dolini Ako.

Keren Kajemet je zaključio, da poduzme znatnu

kupnju zemljišta u okolici Hajfa-Ako, gdje obzi-

rom na odluku palestinske vlade da gradi veliku

luku u Hajfi, postoje velike mogućnosti razvitka u

budućnosti. Keren Kajemet ugovorio je sa druš-

tvom Hajfa Bay Developraent Company, da će

15.000 dunama u raznim dijelovima dobiti u kom-

pleksu Džidra, koji je to društv.o bilo steklo. Ova

kupnja na ulazu u Emek Jezreel odgovara politici

Fcr.da, da svoj posjed u tom odsječku koncentrira

i konsolidira.
,

Keren Kajemet kupio daljih 45.000 dunama.

Sjeverno od Meromskoga jezera. Prema saopće-

nju londonskoga dopisnika »Wiener Morgenzei-

tung-a« odlučeno je za vrijeme zasjedanja Ak-

cijonoga Komiteja, da se zaključi kupnja odlično-

ga kompleksa za KKL.

Keren Kajemet je stekao teren u površini od

45.000 dunama (nešto više od 4.000 hektara na

sjeveru od Meromskoga jezera.

Kupljeno zemljište leži izmedju židovskih ko-

lonija Jesud Hamaala te Metule i Tef Haja. To je

tako zvana Hule nizina, kroz koju protječe Jor-

dan prije utoka u Meromsko jezero. Ova močvar-

na nizina, što se nalazi još u posve neobradjenom,

zapuštenom stanju puna je papirovih trstika i si-

tovoga šaša i drugog gustog močvarnog bilja. Sva

dolina leži još 40 metara iznad morske razine,

Područje je posvema nenastavano, ali je od pri-

rode vanredno plodno, pa će se shodnom amelio-

rizacijom postići ovdje lijepi poljoprivredni rezul-

tati.

Valja spomenuti da taj kupljeni teren spada u

ona vladina zemljišta, koje je palestinska vlada

za uprave Herberta Sarauela dala Arapima. Od no-

vih posjednika, koji nijesu ništa mogli da zapo-

čnu na tom zemljištu, kupio je Keren Kajemet taj

teren za 90,000 funti, dakle za dvije funte po

dunumu.

Kolonija Hitin dobiva sinagogu. Nedavno je

proslavljen dovršetak Tore, koju je sir Alfred

Mond darovao mizrahističkoj koloniji Hitin. Tom

zgodom postavljen je i kamen temeljac Za sina-

gogu, koja je gradnja omogućena i doprinosima

»Kćeri Mizraha« u New Vorku. Svečanosti su pri-

sustvovali rabin Kook, rabin Fischmann, Herraann

Struck i mnogi drugi. Rabin Kook naglasio je u

svom govoru važnost, koju imade povratak orto-

doksnih Židova zemljoradnji. Palestinska Egzeku-

tiva čestitala je naselju mizrahističkih radnika,

koji su naseljeni po Keren Hajespdu na zemljištu

Keren Kajemeta, na toj dvostrukoj svečanosti.

Nacijonalna biblioteka u Jerusolimu. Tečajem

mjeseca šivana (maj—juni) posjetila je Nacijonal-

nj Biblioteku 2881. osoba. U istom razdoblju pri-

mila je biblioteka 1950 knjiga.
Glavni urednik znanstvenoga odijeljenja »Ber-

liner Tablatta«, dr. G. Mamlock darovao je

univerzitetskoj biblioteci u Jerusolitnu 600 knjiga,

stručnu literaturu sa područja medicine i javnoga

zdravstva.

Prema izvještaju biblioteke, koji je nedavno

objavljen, porasla je biblioteka u prvoj polovici

godine 1925. za 10.898 svezaka.

Dr. Magnes izvještava, da je gotovo 1,300.000

dolara sakupljeno za Hebrejski Universiiet. Dr.

Magnes je za povratka u Jerusolim izjavio, da je

na ime kampanje od 5,000.000 dolara za Hebrejski

Universitet subskribirao već 1,270,000 dolara po

prominentnim ličnostima američkog židovstva. Ovoj

svoti pridolaze još i godišnji doprinosi u iznosu od

14 500 dolara, a i drugi doprinosi, koji se još ne

smiju da objelodane.
Dr. Magnes izvijestio je dalje o godišnjoj kon-

ferenci Instituta za židovske znanosti, koja se je

održala krajem juna u Londonu i koja će se na

staviti u kojem evropskom gradu prve nedjelje

mjeseca septembra.

Napredak hebrejske opere u Erec Jisraelu.

Prva statutarna glavna skupština palestinskoga

opernog udruženja, koja se je održala dne 6. jula,

pokazala je, da opera iraade lijepih izgleda za ma-

terijalni i umjetnički uspjeh. Predsjedatelj Colonel

Kish konstatirao je, da je društvo izvelo sedam

opera i izvelo 51 predstavu. Subskribirani kapital

iznosio je LE 1,030, primici od predstava LE 6,300

što uračunavši amo i ostale primitke čini LE

8.639.50. Izdaci za plaće umjetnicima, najamninu

dekoracije i drugo iznose LE 8.535.50. Poduzeti su

koraci, da se stvori rezervni fond za istrošenje

inventara. Izgledi društva za narednu sez,onu

obećaju veoma mnogo.

Palestinski hasidi i radnička organizacija. Ra-

bin Kosinitz i njegovi hasidi, koji su pred kratko

vrijeme u blizini Hajfe osnovali novo zemljorad-

ničke naselje, javili su Organizaciji Palestinskih

Židovskih Radnika, da hoće ući u tu organizaciju.

Na temelju toga započeli su dne 9, jula pregovori

izmedju rabina, zastupnika židovskoga radništva

Palestine i Kupat Holim. Rasprave su se najprije

vodile o medicinskoj pomoći Kupat Holim stanov-

nicima hasidskih naselja.

Naselje Agude u Emeku. 8. jula započeli su na

granici Tel Adas-a i brda Tabor radovi oko osnut-

ka naselja Agude. Zasada naselilo se na zemljištu

tog naselja 10 radnika da pripreme tlo i sagrade

potrebne barake. Kolonija će nositi ime Mahane

Jisrael.

Nova cesta do Metule. »Doar Hajom« javlja,

da vlada namjerava da izgradi novu cestu od Sa-

feda do Metule, koja će se doticati svih kolo-

nija u gornjoj Galileji. Radovi treba da započnu

već neposredno iza žetve.

Pojačanje palestinske imigracije iz Mezopota-

mije. U Mezopotamiji sve više jača iseljivanje u

Palestinu. Svake nedjelje napušta nekoliko po-

rodica Bagdad u glavnome zbog pogoršanja eko-

nomskih prilika medju tamošnjim Židovima, Naj-

veći dio palestinskih imigranata pripada srednjem

staležu.

Veliki suficit palestinskih željeznica. Uprava

palestinskih željeznica imala je u financijalnom

godištu 1924.—25. 558.000 funti primitaka i 390.000

izdataka, dakle višak od 168.000 funti. Od ovoga

viška jer željeznice pripadaju samoj vladi

doznačeno je financijalnoj komori Palestine 124

hiljada funti.
’

||l

Trgovina soli u Palestini, U godini 1924, pro-

dano je u Palestini 3462 tuna soli, koja je ili uve-

zena iz Italije, sa Cipra i Egipta ili producirana u

Atlitu i na Mrtvom Moru. Prodana količina pred-

stavlja vrijednost od 27,787 funti; Cisti dobitak

palestinske vlade iznosio je kod toga L 17.377,

Radno tržište i dalje dobro. 1000 tesara u Tel

Avivu. Činjenica, da položaj na radnom tržištu u

Palestini potpuno zadovoljava, omogućila je vladi,

da zadovolji molbu palestinske Egzekutive za 3000

certifikata na račun šestmjesečnog radnog plana,

koji je prihvaćen za vrijeme mart-oktobar 1925.

Ispostavljeno je 2500 certifikata za muškarce i 500

za žene.

Prema telegrafskim vijestima iz Varšave isko-

rišteni su certifikati dodijeljeni Poljskoj i prijav-

ljeni emigranti, kojih imade 1000 očekuju nove

dozvole. Broj reflektanata mnogo puta nadmašuje

sumu os,oba, koje su predbilježene za dodjelu certi-

fikata.

Naročito je povoljan položaj na radnom tržištu

u Tel Avivu i to zbog žive gradjevne djelatnosti,

koja traži i izučene i neizučene radnike. 1000 lju-

di zaposleni su tu kao tesari; od ovih pripada 600

udruženju tesara, koje je za posljednjih šest mje-

seci podvostručilo broj svojih članova.

Zaštita stanara u Tel Avivu. Gradska uprava

u Tel Avivu izdala je naredjenja protiv vanredno

visokih najamnina za stanove, pa je odredila mak-

simalne stanarine. Grad je podijeljen u šest di-

strikata u kojima najamnina za jednu sobu varira

izmedju LE 1,25 i LE 3. za mjesec već prema

položaju, veličini, zračnosti, svijetlu i udobnosti.

Uopće se traži, da nijedna soba ne smije da bu-

de- manja od 16 četvornih metara.

Skupština od kojih 200 stanara Jafe, koja se

jt nedavno održala, protestirala je protiv indife-

retnosti gradske uprave u Jafi obzirom na pitanje

zakonskoga uredjenja iznajmljivanja stanova i sa-

nitetskih uredaba.

Tel Aviv kao željezničko čvorište, 18. juna sti-

gao je u Jerusolim stručnjak za željeznice iz en-

gleskoga ministarstva za kolonije. Njegova je

zadaća, da ispita prijedlog palestinske vlade, da se

centralno željezničko čvorište premjesti iz Luda u

Tel Aviv i da istakne svoje mišljenje o tom. Ovaj

plan imade veliku važnost za budući razvitak

Tel Aviva i treba da bude kompenzacija za to,

što će se velika luka izgraditi u Hajfi, a ne u Jafi.

Naseljenici Emeka traže bolje željezničke veze.

Napredan razvitak Emeka i naglo uvećanje nase-

lja, bez obzira na porast budućega grada Afule

čini nužnim da se uskotračna pruga linije Hajfa

Semah u bližoj budućnosti preudesi u širokotračnu.

Činovnici palestinske željezničke uprave sa

ravnateljem Hajfa-Semah linije na čelu, posjetili

su u pratnji zastupnika Solel Bonea pred kratko

vrijeme Nahalal, Merhaviju i En Harod, Vodili su

zajedničke dogovore sa zastupnicima mošavima Ka-

ren Hajesoda, kvucama Tel Ađas, Crifim, Marken-

hof, Kfar Jeheskel, Giva i Bet 'Alfa i kolonijpm

društva American Zion Commonwealth, Balfuri-

jom. Ova su naselja naročito naglasila, koliko je

važna promjena u voznom
redu za najbržu otpre-

mu mlijeka i vrtnih plodova u Hajfu i Tel Aviv.

Tražio se popust u transportu za robu za trg

i za vrtne plodove; nadalje da se otpremni listovi

treba da ispunjaju samo na hebrejskom jeziku, jer

naseljenici u Emeku ne znadu ni engleski ni arap-

ski, a sve je to dosada dovodilo do zakašnjivanja

i gubitaka. Naseljenici govorili su i protiv odred-
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Osigurajte se

u korist Židovskog Narodnog Fonda! Direktorij KKL želi, da židovski

narod pošalje lijepi pozdrav 14. cijonističkom kongresu, pozdrav koji
će se sastojati iz jedne velike akcije. Svaki Židov može i treba da se

osigura u korist KKL barem na iznos od Din. 5000. do 10000.

Premije su vrlo malene, obveza dakle vrlo laka. Osiguranje će prove-

sti naš odjel za osiguranje, koji se upravo osniva kod Keren Kaje-
meta. Predajte odmah našim povjerenicima Vaša očitovanja, kojima
sa obvezujete, da ćete sklopiti ta osiguranja!



dc, koja ih sili da na subiotu istovamju povrće,

što stizava vlakovima.

Opskrba vodom a Jerusolima. 2. i 3. jula po-

stigli su u Jerusolim prvi željeznički transporti

vode iz Sarafanda. Transporti obasižu 30.000 galona
dnevno. Krajem jula povišeni su na 70.000 galona

dnevno, a očekuje se da će u augustu biti povi-
šeni na 100 do 120 hiljada galona.

Sanatorij radničke bolesničke blagajne »Kupat
Holim« u Nazaretn, Kupat Holim vrši pripravne

rad,ove, da u Nazarctu osnuje i uredi sanatorij za

naseljenike iz Emeka. Sanatorij će imati dvadeset

kreveta, pa će iz naselja u Emeku prije svega

primati dojenčad i majke, kojima je potreban od-

mor.

Osnutak Lige za pobijanje tuberkuloze u Pale-

stini. 8. juna održala se je u Jerusolimu na po-

ziv sanitetskoga departmana palestinske cionisti-
čke Egzekutive a u prisustvu zastupnika palestin-
ske vlade konferenca, koju je posjetilo više od

dvadesetak delegata. Na toj konierenci zaključen

je osnutak Lige za pobijanje tuberkuloze. Konfe-

renca je prihvatila predloženi nacrt statuta Lige
i izabrala akcijoni odbor od 5 lica.

Iz Jugoslavije

MJESNA KONFERENCIJA U BEOGRADU

Inicijativom uprave M- C. O. u Beogradu

održana je 22. jula o. g. u klubu »Slogan

konferencija jevrejskih javnih radenika.

kojoj je prisustvovalo 22 člana M. C. O.

Diskutovalo se o aktuelnim cijonističkim

pitanjima u našoj zemlji, pa je apsolutnom

većinom glasova konstatovano slijedeće:

1. Da se spor izmedju grupe oko »Je-

vrejskog Života« i one druge oko »Žid-

Svesti« u Sarajevu, ne samo nije üblažio,

već da se zaoštrio uvlačenjem Saveza

Cionista u taj spor.

2. Da ni jedna ni druga strana nisu

unele u rešavanje ovoga spora svu po-

trebnu gotovost i težnju, da se dodje do

kakvog kompromisnog rešenja. a i da

Savez Cionista nije poklonio svu pažnju

ovome važnom pitanju.

3. Smatrajući da Sarajevski spor ima

i dobija sve više karakter širega značaja

i da preti jedinstvu cionističkoga pokreta

u našoj zemlji, a zastupajući težnju brat-

skoga jedinstva Sefarada i Eškenaza,

konferencija donosi ove zaključke;

a) Konferencija apelujs na obe grupe

u Sarajevu, da ponovo učine direktan po-

kušaj, da se dodje do jednoga kompromi-

sa, a grupu oko >Jevr. Života« moli, da

ne donosi odluke, kojima bi se dovelo u

pitanje jedinstvo cionističkoga rada u na-

šoj zemlji.

b) Konferencija apeluje na Savez Cio-

nista, da u sarajevski sukob, a naročito u

spor grupe oko »Jevr. Života« sa njim

unese što više dobre volje, popustljivosti

i nepristranosti i da pokloni najživlju

pažnju svemu onome što bi moglo dove-

sti do sporazuma putem uzajamnih kon-

cesija i time i za buduće obezbediti jedin-

stvo i celinu Saveza.

Neki su članovi bili protiv rezolucije,

bilo što smatraju te sporove lokalnima,

bilo zato što drže, de ne će imati efekta

kod onih, na koje je upućeno.

Povodom ovih rezolucija Radni Odbor

Saveza Cijonista primjećuje: R O. po-

zdravlja vrlo simpatično nastojanje beo-

gradske M. C. 0., da se sarajevski spor

napokon jeđamputa riješi u skladu sa in-

teresima naše stvari. Medjutim nema ni-

kakovoga osnova za tvrdnju, iznešenu u

rezoluciji br. 2
,

»da S. C. J. nije poklonio

svu pažnju ovome 'važnom pitanju.« R.

O. pokušavao je, štogod je mogao, da se

taj spor dovrši, pa je to nastojanje vid-

ljivo iz mnogih komunikeja o sjednicama

R. O. i drugih objelodanjen ja donesenih u

»Židovu«, počam od zadnjega Saveznoga

Vijeća do danas. S. O. konstatovao je na-

kon temeljite rasprave od 28. do 29. VI

o. g. o rezoluciji br. 15, »da su predsjed-

ništvo S. C. i R. O. pokušali, kolikogod

su mogli, da
se nadje platforma, za us-

pješniji rad u Sarajevu, ali nijesu uspjeli «

S. O. predležali su dokumenti u toj stva-

ri, pa ako je temeljem toga S. O. došao

do svojega zaključka, onda tome treba

vjerovati. Predleže nebrojene izjave vo-

dećih ličnosti iz jednoga i drugoga sara-

jevskoga tabora, da se u toj stvari ne

može doći do rezultata i da su svi koraci

uzaludni. Na R. O. dakle nema krivnje,

ako taj spor još nije riješen.

U trećoj se tačci rezolucije tvrdi: »da

sarajevski spor ima i dobija sve više ka-

rakter širega značaja i da preti jedin-

stvu cijonističkoga pokreta u našoj zem-

lji« R. O. konstatuje, da sarajevski spor

imade lokalni značaj 5 treba da zadrži taj

lokalni značaj. R. O. učinit će i dalje sva-

ki napor, da spor zadrži svoj lokalni ka-

rakter i suzbijat će sve pokušaje, da se

silomice i bezrazložno taj spor proširi i

eventualno ugrozi jedinstvo naše organi-

zacije.

Povodom apela beogradskog M. C. O.

na S. C. da ovaj »u sarajevski sukob, a

naročito u spor grupe oko »Jevrejskog

Života« s njime (t. j. sa S. C.) unese što

više dobre volje, popustljivosti i nepri-

stranosti itd.«, konstatuje R. 0., da može

pružiti dovoljno objektivnih dokaza i do-

kumenata, da se Radnom Odboru u tome

prkvcu ne može za prošlost upravo ni-

šta prigovorili, pa će R. O. i u buduće po-

stupati jednako ustrajno, strpljivo i ob-

jektivno, kako to traže interesi naše stva-

ri. R. O. išao je u svojoj objektivnosti

tako daleko, da je na sjednici S. O- od

28. i 29. pr. mj. tražio, da se ta stvar do-

nese pred Savezni sud, iako je ta stvar

posvema jasna, te je S. O. bio i sam u

stanju, da si stvori objektivni sud. Ali R.

0., jer je sam stranka u tome sporu, htio

je, da taj sud izreče jedan nesumnjivo ne-

pristrani forum, a to je Savezni sud. Bez

primjera je pokušaj grupe oko »Jevrej-

skog života«, da unaprijed odrekne pra-

vorijeku toga suda svaku važnost i vri-

jednost. Time se bez i najmanje sjenke

opravdanosti unaprijed stavlja u sumnju

objektivnost Saveznoga Suda. Značajno

je, da ta grupa ne čekajući pravorijek

toga suda, povlači dalekosežne konse-

kvencije i grozi se sa svojim izlaskom iz

S. C., bez obzira na taj još ne izrečeni

pravorijek, dok Savezni sud još nije ni

započeo svoj postupak. Pri tome poku-

šava grupa oko »Jevr. Života« učiniti iz

te stvari jedno opće sefardske pitanje,

kod nas, pa to u vezi sa drugim dosadaš-

njim konkludontnim činima te grupe ja-

sno pokazuje, da se tu radi o jednoj dugo-

trajnoj tendenciji te grupe, o jednoj ten-

denciji, koja se ranije kušala prikrivati

raznim zvučnim frazama, a sada se na-

stoji opravdati na jedan način, kojemu

nema primjera, ni mjesta u cijonističkome

pokretu. Ako ta grupa svoj postupak, a

naročito u sporu sa R. O, neprestano tu-

mači i opravdava načinom, koji sadržava

sama izvraćanja jednih, a zašućivanja

drugih činjenica, pa kad ne iznaša niti

jednu jedinu činjenicu onako, kako to od-

govara pravome stanju stvari, onda je to

očiti dokaz, da ne posto.i i nije poznat

grupi oko »Jevr. Života« nijedan čin ili

propust sa strane R. O. i S. C., čime bi

se mogao opravdati postupak grupe oko

»Jevrejskog Života«.

R. O. konstatuje, da izmedju sarajev-

ske M. C. O. i S. C. nema, a po naravi

stvari i ne može biti, spora. Imade i mo-

že biti spora izmedju vodstva sarajevske

M. C. O. i vodstva S. C. Imade pravilnih

i legalnih i dostojnih načina i metoda, da

se takovi suboki rješavaju. Sasvim je

tendencijozno, zlonamjerno i naopako na-

stojanje grupe oko »Jevr. Života«, da se

to prikaže sporom izmedju M. C. O. i

S. C., a pogotovo nema ni sjenke razloga

govoriti o sporu izmedju Sefarada i S. C.

Sarajevska M. C. O. ne predstavlja ni

sve Sefarde Sarajeva, a kamo li sve Se-

farde naše kraljevine. Nijedan Sefard,

koji ne nasjeda krivom prikazivanju gru-

pe »Jevrejskog Života«, nego znade pra-

vo stanje stvari i vjeruje dokumentima i

zaključcima pozvanih foruma, ne će moći

odobriti postupak grupe oko »Jevrejskog

Života«.

POVJERENICIMA KEREN KAJEMETA!

Dosadašnji izvještaj o Herzl akciji iz

mnogih mjesta pobudjuje dojam, da se ne

će uspjeti onako, kako smo očekivali,,

kako bi trebalo i kako bi moglo da bude.

Mi smo u ovu akciju polagali velike nade.

Da uspije što bolje, raspisali smo dvije

velike, vrijedne nagrade: putovanje u

Palestinu na trošak KKL! Držali smo, da

će to biti dovoljan podstrek i za sabirače

iza darovatelje, da u punoj mjeri izvrše

svoju dužnost. Ova akcija mora uspjeti!

Njome treba da se namakne što veći dio

svote, koja nam još fali za našu farmu.

Halucim neprestano mole, da se ta akcija

napokon završi. Zar ćemo na kraju sma-

laksati, zar maleni ostatak ne ćemo na-

smoći? Pridolazi k tome, da bi ta akcija

bila skopčana sa prevelikim troškom, ako

ne bi diala propisani rezultat, jer nagrade

stoje mnogo. Povjerenici! Nemojte dopu-

stiti, da KK pretrpi štetu!

Uprava Keren Kajemet Lej«srael-a

za Jugoslaviju.

Iz sjednice Radnoga Odbora. U sjednicama od

28. i 29. o. mj. raspravljalo se o reorganizaciji rada

za Keren Hajesod u Jugoslaviji i o centraliz,ova-

nju svega cijon. rada u Saveznom uredu. - H. Alt-

mann svojim pismom od 19. VII. o. g, izvješćuje,

da će se naši halucim moći naseliti valjda tek u

oktobru o. g., što je dosta kasno za zimsku kul-

turu, ali će se tim bolje moći pripraviti za l'ct-

nu kulturu. Vjerojatno će već tokom augusta ili

najkasnije septembra o. g .moći pristupiti podiza-

nju baraka. Stoga halucim mole, da se sabirna ak-

cija odmah dovrši, da se sabere još manjkajući

iznos i da se otpremi drvo i ostali sabrani mate-

rijal. Zaključuje se apelovati na mjesne cijon. or-

ganizacije, da učine najveće napore, da se sabere

manjkajuća svota Drvo i ostali materijal otpremit

će se tokom augusta. Povodom VL omladinskog

sleta u Osijeku zaključuje se, da g. Ing. Freunđlich
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Stern.) Jugoslavenska banka d. d. Din.

1000.—, Hrvatska banka Din. 500.—, Me-

djunarodna banka d. đ. Din. 200.—.



zastupa Savez na tome sletu i da pročita pismeni

pozdrav našega Saveza. Direktorij Keren Ka-

jemeta traži, da se povodom kongresa provede

na brzu ruku akcija za testamente u korist Kei'n

Kajemeta, da se rezultat početka sistematične ak-

cije uzmogne najaviti na XIV. kongresu. Up ava

KK za Jugoslaviju upravila je u toj stvari ok už-

nicu na sve povjerenike sa uputom, da nam svako

mjesto pošalje barem nekoliko očitovanja svojih

gradjana, da će ostaviti testamentarno KK žucs

od Din. 5000. do 10.000, ili da će sklopiti osi-

guranje u korist KK na takovu sumu,
čim naš odjel

bude počeo raditi. Apeluje se na sve sumišljenike,

a naročito na članove S. 0. i funkcijonare svih

M, C. 0. da podupru ovu akciju. Raspravlja se

o podesnim prostorijama za S. C. J. , KK., KH.

odio za osiguranje ild. Treba gledati, da se pro-

storije što brže nadfu. Čitaju se dopisi M. C.

O. u stvari sarajevskoga spora; iraadu se objelo-

daniti u »Židovu« i popratiti sa odgovarajućim pri-

mjedbama sa strane R. O. U pogledu provedbe

jedinstvene akcije imade se M. C. 0. odgovoriti,

da je R. O. predvidio sve poteškoće oko te akcije,

ali je uvjeren, da su prednosti te akcije tako ve-

like, da se svakako mora provesti pokušaj u smislu

uputa, koje je R, O. poslao većim M. C. O.

Egzekutivi Svjetske Cijpnističke Organizacije imade

se podnijeti izvješće o sarajevskom sporu. l4.

cijonističkom kongresu i konferenciji Keren Ka-

jemeta imadu se poslati pismeni pozdravi od Sa-

veza.

Josip Kohn. ~~| U srijedu, dne 29. o. mj.

umro je u Beču nakon teške bolesti gospodin Jo-

sip Kohn, generalni ravnatelj »Slaveksa« d. d. u

Zagrebu, Pokojnik bio je i kao stručnjak i kao

čovjek vanredno poštivan, a usto je bio veoma

dobar Židov, prijatelj našega pokreta, koji je

češće podupirao.

Zatvaranje židovske konfesionalne škole u Osi-

jeku. Kako je našim čitateljima već iz dnevnih

listova .poznato, ima se židovsko konfesio-

nalna škola u Osijeku zatvoriti. O toj sl\ ari jav-

lja nam naš osječki dopisnik ovo;

Rješenjem ministra prosvjete br. 10865 od 13.

marta o. g. ukinuta je židovska konfesionalna ško-

la, te se je imala bezodvlačno zatv.oriti. Rješenje

jc- bez ikakvog obrazloženja, tako da je svima bilo

jasno, da je to uslijedilo kao odgovor ministra

prosvjete na držanje osječkih Jevreja prema mi-

nistrovoj stranci prigodom martevskih izbora.

Predsjednik jevrejske bogoštovne općine g. dr,

Hugo Spitzer odmah je u pratnji vrhov, rabina

dr. I. A 1 k a 1 a ja intervenirao kod ministra pro-

svjete g. Svetozara Pribićevića, koji je uvidio taj

nonsens, da se jedna osnovna škola zatvori u sre-

dini školske godine, te je izjavio, da će povući

taj svoj ukaz i da škola može da nastavi obuku,

dok ne bude izašao novi zakon p osnovnoj na-

stavi, koji će sve konfesionalne škole ukinuti.

Osim gore spomenute usmene intervencije pre-

dana ie obrazložena žalba ministru prosvjete. Na

iznenadjenje svih stiglo je sada rješenje ministra

prosvjete br. 0. N. 26997 od 8. jula, kojim se na-

redjuje, da škola imade u roku od tri dana bez-

odvlačno likvidirati. Predstojništvo općine narav-

no toj naredbi ne može udovoljiti, tim više, što

se učitelji nalaze na ferijama, a na državni savjet

podnijet će se tužba proti tom zaista čudnom po-

stupku.

Gospodin Svetozar Pribičević si je svakako tim

aktom u zadnji čas svoga ministrovanja osvijetlao

lice.

F.

Herzl proslava u Beogradu održana je 12.

jula o. g. u 10 i pol časova prije podne u sinagozi

Bet Israel. Svečani govor održao je g. David Al-

šeh cand. med. iz Buenos Airesa inače beogra-

djanin i omladinski prvak, koji je dao dokaza o

svojoj lijepoj riječitosti. Svečanost je potpuno us-

pjela. Asistiralo je svećenstvo sa gosp, vrhovnim

rabinerom na čelu i sudjelovalo Jevrejsko pjevač-

ko društvo i brojna publika.

Izbori za svjetski sefadski kongres u Beču. Sa-

rajevska sefardska općina imenovala je svojim de-

legatima gospodu nadrabina dr. M. L e v i a, inž.

Izidora Sumbula i svoga predsjednika Avrama

Majera A 11 a r c a. »La Benevolencija« odredila

je takodjer delegata za kongres, ali nam dosada

nije poznato njegovo ime.

Interes u Jugoslaviji za bečki cijonislički kon-

gres. Mnogo učesnika. Prema dosada podijeljenim

kongresnim legitimacijama po uredu Saveza Ci-

jonista u kraljevini SHS vidi se, da iz Jugoslavije

polazi veći broj cijonista na bečki cijonistički

kongres, a znatan ih dio polazi i na svjetski se-

fardski kongres. I u omladini pokazuje se živ inte-

res za kongres. Oveći broj omladinaca polazi na

kongres ladjpm sa sleta Saveza Žid Omi. Udruže-

nja u Osijeku, a jedna grupa polazi sa Bleda. gdje

Ahdut Hacofim imade svoje izletno logorište u

prvim nedjeljama augusta.

Doznake novca iz Jugoslavije ■ Erec Jisrael.

Saznajemo, da je Jugoslavenska Banka

d. d. u Zagrebu, stupila u izravnu vezu sa A n g 1 o

Palestine Comp. Ltd. Preporučimo nršim su-

mišljenicima ovaj zavod za otvaranje akreditiva,

kreditnih pisama i za doznake novca u Jafu. Sa-

fed, Tiberias, Hebron i Bajrmt.

Isto tako mogu naši isel|enici obavljati do-

znake novca iz Palestine u Jugoslaviju posredo-

vanjem ovih dvaju zavoda.

»Gideon« br, 7. i 8. Izašao je dvostruki svezak

naše odlične revije »Gideon« kao 7. i 8. broj še-

stoga godišta. Na prvom mjestu listu izredano je

nekoliko pjesama H. N. Bja 1ik a u prevodu Ša-

loma Freibergera i Cvia Rothmiillera:

Kraljica Šabat; Hoćeš li da znadeš; Da i to je

pouka Božja; Riječ; Na klaonici. Iza tih pjesama

smještena je lijepa lirska pjesma Samuela Roma-

n a, pa Čedo mojih čežnja, pjesma u prozi od Zal-

mana Šneura, Iza nje je jedan odlomak iz knji-

ge Feliksa Salt ena o Palestini. Interesantan je

izvadak iz agadične zbirke Bjalika i Ravnickoga

(Erec Jisrael u tradiciji, Zemlja i Izrael, Stanova-

nje u zemlji). Zvonko Rosenberger piše o ži-

dovskom književniku iz vremena renesanse Ima-

nuelu ben Šalomo.

U omladinskom pregledu piše Cvi

Rothnuiiler o VI. sletu Saveza Žid. Omi. Udruže-

nja i tu iznosi i razlaže razne probleme u životu

naše omladine. Odgojni pregled donosi pri-

kaz Jule Weiner: Iz pedagoškoga svijeta. Pale-

stinski pregled bavi se halukom i palestino-

grafijom. Dalje ima prikaza i ocjena u pregledima

muzike, književnosti i časopisa.

Hrvatsko izdanje Ratbovoga udžbenika. Primili

smo prve egzemplare Marthefovoga izdanja Ratho-

voga udžbenika za hebrejski jezik. Potanju ocjenu

donijet ćemo u nastafnom broju.

Peti broj »Hamizraha«. Izašao je peti broj pa-

lestinskoga ilustrovanoga lista »Hamizrah«, sa bo-

gatim i zanimivim ilustracijama i tekstom. Dobiva

se i u uredništvu »Židova« uz cijenu od D. 11.50.

Izlet Židovskog Omladinskog Kola. U nedjelju,

dne 19. o. mj. priredilo je Žid, Omi. Kolo vanred-

no uspjeli izlet u Samobor. Vrijeme je bilo lijepo,

pa je na izletu učestvovao veliki broj članova i

gostiju Iz Makabija. U Samoboru su se prema

ranije odredjenom programu održala razna šport-

ska i šaljiva natjecanja. U športskim natjecanjima

nekoji »u pojedinci pokazali lijepih sposobnosti na

području lake atletike, a nekoji se istakoše kao

alrund športaši. Od članova, koji se inače ne ba-

ve športom nagradjeni su šaljivim nagradama

Emil Strasser, pa J, Freiberger. Od djevojaka

istakoše se Jula Halpern u lakoj atletici i Nada

Spiegler u plivanju.

Ovaj izlet u Samobor urodio je lijepom pro-

pagandom športa medju članovima Kola.

0. H.

Iz Žid. Omi. Kola. U subotu, dne 1. jula u

četvrt na 9 održat će se u vijećn ei bogoštovne

općine redoviti sastanak posvećen pitanjima sle-

ta i Sav. Žid. Omi. Udruženja i osnutku londa za

putovanje u Palestinu.

Pozivaju se svi članovi, da neizostavno prisu-

stvuju tom predsletskom sastanku.

IZ RADNOGA ODBORA SAVEZA ŽIDOVSKIH

OMLADINSKIH UDRUŽENJA.

(Hica 31. HL).

L VI, SLET SŽOU. A. Prijave za dolazak na

slet treba da su prema prijavnom arku do najkas-

nije 3. augusta u rukama Biroa VI. sleta SŽOU

(Osijek, Židovska škola).

B. Dolazak na slet (dan, sat, pruga) treba javiti

najmanje dan prije Slet-birou.

C. Pjevačka natjecanja. Prijave za natjecanja

sa svim prilozima (vidi cirkular muz. referenta),

šalju se od 1, augusta u Osijek na adresu Slet-

biroa, »za muzičkog referenta«.

D. Opširan cirkular glede sleta otišao je svim

sav. udruženjima prošlog tjedna, pa ga se treba ta-

čno držati napose stvari glede Putnog Vodje, slet-

ske vrpce i t. d.

IL SAV. VIJEĆE. A. Ponovno se upozoruju sva

sav. udruženja da im je dužnost da na S. Vj. budu

zastupana po potpunom broju delegata, koji im

pripadaju.

B. Prva sjednica Sav. Vijeća održat će se po

svoj prilici već u ponedjeljak prije ili poslije podne.

111. SAVEZNA KNJIŽNICA I SLET. Upozoru-

ju se sva sav. udruženja da imadu, u koliko to još

nisu učinila, donesti na slet sve one knjige svojih

biblioteka, koje posjeduju u više egzemplara i sve

one knjige ili časopise, koji im više ne trebaju.

Ujedno treba da na slet donesu popis knjiga svoje

knjižnice, ako to već nisu prije učinili.

rv. SAVEZNI VJESNIK treba odmah čim ga

udruženja prime razdijeliti svim članovima.

V. »GIDEON«, 7 i 8 broj je upravo izašao te

skrećemo pažnju sav. članova, a napose delegata

na veoma važan članak Cvi Rothmiillcr: Šesti

slet. Administracija »Gideon« uređovat će i na

sletu, pa bi bilo od potrebe, da sav. članovi svoje

dugove ondje odmah podmire.

Šport i gimnastika

ŽIDOVSKE GIMNASTIČKE I ŠPORT-

SKE SVEČANOSTI U BEČU,

(Židovska olimpijada).

Pred neko 3 4 mjeseca zaključila je

egzekutiva vjetskoga saveza židovskih

gimtnastićkih i športskih društava »Ma-

kalbi«, da se mjeseca augusta o, g, prigo-

dom XIV, cionističkoga kongresa prirelđi

u Beču slet svih u toro savezu začlanjenih

židovskih gimnastičara i športaša. Ta pri-

redba »đas Judlisohe Taim umd Sport-

fest« zamišljena je kao priprema za

Židovsku olimpijadu u Erec Jisraelu.

Pitanje jedine židovske olimpijade bje-

e dugo vremena prije, a i poslije pariške

Olimpijade predmetom mnogih rasprava.

Činjenica, da šport i gimnastika kao dio

cbnovnoga pokreta židovskoga naroda

zahvaćaju sve dublji korijen i da se rad na

tom polju i uspjesi zrcale u rezultatima,

koji su mimogred budi rečemo po-

tignuti pod kontrolom vrhovnog šport-

skog foruma na olimpijadi, dala je povoda

diskusijama, iz kojih se iskristaliziraše

dva predloga: Prvi je išao za tim, da bi se

povodom Olimpijskoga Kongresa u Pragu

maja o. g. predložilo, da Židovi kao po-

sebna nacija sudjeluju ma slijedećoj olim-

pijadi 1928., dok su drugi, držeći razloge

za taj svakako preuranjeni predlog pre-

slabima pledirali za jednu posebnu židov-

sku športsku priredbu velikoga stila. Dr-

žali su naime, da bi riše naškodilo, nego

koristilo, kad bi se židovski športaši, koji

rade u nežidovskim klubovima, gdje imaju

mogućnosti ‘napretka, pa tu reprezentt-

laju naciju, medju kojom žive, izolirali od

nežidovskih športaša.

I tako stojimo 2 nedjelje pred otvore-

njem sleta židovskih športaša. Da ukratko

reknemo, u čemu se on sastoji. 18. augusta

počinju na tječaplja u svim granama športa

i gimnastikei (pače iu turistici). U nedelju

23. augusta je javna vježba sa finalima iz

'ake atletike, finale nogometa i gimnasti-

čke točke. Za samu gimnastiku vlalda, što

je i sasvim razumljivo I najveći intefes, pa

se računa sa sudjelovanjem Od kojih 2000

gombača, dok je sveukupni broj športaša,

koji sudjeluju na toj svečanosti do 3000.

U vrijeme natjecanja održat će se i koncert

Hakoah orksetra, te kongres Savetza, koji

će vijećati o (nekim vrlo važnim stvarima.

Na javnoj vježbi (23. augusta) održat ćc

poslije mimolhoda svih Makabim te po-

svete! zastave svečane oovore vodje
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cionističkoga pokreta, medju ostalima

predsjednik Weizmann, pa nadrabm Cha-

jes i drugf.

Iz Jugoslavije polaze na tu svečanost

samo članovi zagrebačkog Makabdja,

koji će uidjeilovati u natjecanju u lakoj i

teškoj atletici, mačevanju i gimnastici.

Najveći udio imaju gimnastičari, koji iz-

vode trna javnoj vježbi kao posebne točke

»sedmicu« skupinske proste vježbe čla-

nova i »petku« ritmičke vježbe članica.

Svakako je pohvalno po to društvo, da

ono kao jedino od sudjelujućih iz Jugosla-
vije biva tako odlikovano, a to je znak,

kohko je visok nivo gimnastike u tom dru-

štvu. Treba znati, da je za posebnie tačke

stiglo mnogo prijava, a trebalo jp navesti

sastav, konstrukciju i sadrža vježbe).
Osim tih posebnih točaka nastupaju gim-
nastičari sa jednim odjelom na spravi i u

zajedničkim prostim vježbama.

lom bismo prilikom svakako upozo-

rili, da je žalosna činjenica, te poslije 6

godina rada na polju športa i gimnastike,

u Jugoslaviji ostaje čitavo nastojanje ne

samo jalovo, već polazi do opadanja. Zato

ćemo u najskorije vrijeme, sačekajući
smotru, priiedjenu po Omi. Savezu u Osi-

jeku izreći svojei mišljenje te je ovakovo

stanje neodrživo i dati predloge, o kojima
će se trebati da raspravlja. Svakako po-

slije sleta i kongresa jevrejske omladine,

jer taj se uvijek pokazao nepodesan za

rješavanje problema, športskoga rađa u

nas.

Samuel Deu’sch

XIV. cijonistički kongres
u Beču, augusta 1925.

18. augusta ove godine, otvorit će se u Beču

XIV. cijonistički kongres. Protokoli kongresa su

dokumenti, koji će i nadalje zadržati svoju važ-

nost i svoj značaj.

KONGRESNE NOVINE,

organ XIV. cijonističkoga kongresa

izlazit će u Beču od 18. augusta, pa sve do kon-

ca kongresa i donosit će službeni protokol.
Ali i za svakoga će biti nužno da zna, što se de-

šava i izvan plenarnih sjednica, što vodeće lično-

sti cijonizma misle o pojedinim problemima, da

ukratko sazna sve, što je potrebno, da se uzmog-
ne ispravn,o prosuditi cijonistička situacija i doga-
djaji na kongresu.

»WIENER MORGENZEITUNG«

židovske svjetske novine velikoga stila

donosit će u znatno proširenom izdanju za vri-

jeme kongresa izvještaje i komentare javnim ras-

pravama, opširne interviewse vodećih ličnosti s

obilatim materijalom slika, koji će biti priložen
tekstu i podati zrcalo dogadjaja u cijonizmu.

Prigodom jotv.orenja kongresa izlazi

pored obična dnevna izdanja

SVEČANI BROJ

koji će obasizati otprilike 80 stranica sa prilozima
svih vodećih muževa židovske politike, znanosti

i književnosti i dosada neobjavljenim ilustracijama
iz cijonističkoga pokreta i Erec Jisraela

Uvjeti nabave.

Kombinirani abonement (oficijelne »Kongres-
ne novine« i »Wiener Morgenzeitung«, zajedno sa

svečanim brojem stoji) Din. 80.—

Zajedno sa narudžbom treba da se pošalje i

naznačena svota, jer će se novine slati samo na

temeljit stigle pretplate.

Stalni pretplatnici »Wiener Morgenzeitunga«

plaćaju za Kongresne povine, koje se razašilju za-

jedno sa »Wiener Morgenzeitungom« popusnu

pretplatu, koja iznosi za Jugoslaviju Din. 30.—. a

zajedno sa svečanim brojem »Wicner Morgenzei-
tunga«, koji stoji Din. 10.— iznosi prema tome

Din 40.—.

Narudžbe se šalju na

»VVIENER MORGENZEITUNG«, VVien 11.

Taborstrasse I—3«
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Izdavatelj i odgovorni urednik; S. SPITZER. Tiskara »MERKUR« d. d„ Zagreb
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ZA BUDUĆU ŠKOLSKU GODINU

primam trta stan i potpunu opskrbu dva

dječaka, Židova nižih razreda srednje

škole, Familjaran postupak, dobra op-

skrba, Pismene ponude pod »Roditelj-
ska kuća« na upravu lista.

Nosite radi njihovih
mnogih prednosti

KoučuK pete i potplate.

Natječaj.
Kod Izr. Bogoštovne Općine u Rum«

imade se odmah ili najduže do 1. septem-
bra t. g. popuniti mjesto

'

Kantora

koji mora biti Šohet Bodeg i Balkore, a

po mogućnosti i Mohel.

Natjecatelj mora imati sposobnost da

na nižim i višim školama podučava vjero-
nauk u hrvatsko-srpskom jeziku.

Sa ovim mjestom skopčana je plata
po pogodbi, lijep stan i nuzgredna beriva.

Natjecatelji, koji ne smiju biti stariji
od 40 godina neka podnesu ponudu sa

naznakom svojih zahtjeva i podacima o

porodici. Samo pozvanom reflektantu bit

će nadoknadjen putni trošak.

Ruma, 23./VII. 1925.

Predsjedništvo

Izr. Bogoštovne Općine u Rumi.

Predsjednik u. z.: Tajnik:

Filip Skopal A. Sommer

~m i c ii i: r«

Agentura za prodaju kuća i zemljišta.

Berislavićeva 4. - ZAGREB - Telefon 16-67.

Industrijalci, Banke-Bankari. Dioničarska društvc,
Amerikanci, advokati, lekari, senzali, trgovci, ve-
liki i mali posjednici najprije, najlakše, najbrže,
najjeftinije, najuspješnije možete kupiti-pr odati
kuće, vile, vinograde, gradilišta zemljišta, vele-

posjede, ako se obratite na opšte sa svog đorbog
glasa poznatu koncesioniranu i sudbeno proto-

koiiranu tvrtku

STAKLANA

BRAĆA GROSS
ILICA 84. ZAGREB Telefon 12-27.

Veletrgovina stakla porculana i kuhinjskog
pribora.

Najjeftinije vrelo za nabavu:

Svih vrsti stakla

Porculana

Svjetiljaka
Ogledala
Okvira

Staklenih ploča
Raznog kuhinjskog pribora

NA MALO I VELIKO

Najveći izbor letvica za okvire.

Vlastita radiona okvira za slike i ogledala.

Restauracija ~KARMEL“

u prostorijama prijašnje restauracije Andžela,

Petrinjska ulica 26.

Solidna : dobra podvorba, vazda svježa i dobra

kuhinja.

Abonenti dobivaju popust.

Za obilnu posjetu moli

Restauracija ~KARMEL“

PAMUK
sve vrsti i

u svim brojevima

Žuti bijeli farbani

A. ROMANO
ZAGREB,

Boškovićeva ulica broj 15

Brzojavi: DIANA Telefon broj 23-66

MOL 1 N O
žutica platno

sifoni

vata (za poplune

Žldooi Jugaslaulje!

Darujte obilne priloge
za osnntah fngoslaoen-

she halnćhe farme n

Erec Israelui

gi ii
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